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 ליקוטים נפלאים 
 חיפרשת וי

 
וירא ישראל את בני יוסף ויאמר מי אלה "

ויאמר יוסף אל אביו בני הם אשר נתן אלוקים 
 ט(-)מח, ח "בזה

לברכה )רש"י(. ונשאלת השאלה, האם  שאינן ראויין –"מי אלה" 
כך עושים לנכדים שמגיעים להתברך, האם כך אומרים עליהם 
בפני אביהם? אלא הסביר הרה"ק בעל הקדושת ציון מבאבוב 
זי"ע שההסבר הוא כך: דהנה כשהנער נעשה בר מצוה, אביו 
מברך עליו ברוך שפטרני מעונשו של זה, כי עד עתה היה עונשו 

ו, ועכשיו כשהגדיל נפטר אביו מעונשו )כמובא וחיובו על אבי
במגן אברהם אורח חיים סימן רכה. ה(, והנה ברכה זו שייכת רק 
כשחטא הבן, אבל אם יזכה נער את אורחו לשמור מצוות ד' אז 
אין מקום לברכה זו, כי גם עד עתה לא היה שום עונש על אביו 

ף וראה בגללו. וזה שאמר יעקב אבינו בראותו קדושת בני יוס
שלא טעמו טעם חטא מעולם, תמה ואמר "מי אלה" שאינן 

ברוך  –ראויין לברכה שמברך האב על בנו בהגיעו לגדלות 
שפטרני. "ויאמר יוסף אל אביו", הגדיל עוד את צדקתם, כי "בני 
הם אשר נתן לי אלוקים בזה", פירוש במצריים מקור הטומאה, 

 ואף על פי כן עומדים בצדקם...

  

ך ישראל לאמר ישימך אלוקים "בך יבר
 כאפרים וכמנשה" )מח, כ( 

מבאר הרה״ק ה'בני יששכר' זי״ע )אגרא דכלה, בפרשתן( וכי 
למה יתברכו בני ישראל ב'אפרים ומנשה' יותר מבשאר 
השבטים או אבות הקדושים, אלא, שמעלה מיוחדת מצינו גבי 

והראה  -אפרים ומנשה שיעקב אבינו העמיד לפניו שני אחים 
עין כל שהוא מחשיב את הקטן יתר על הגדול, והנה הגדול אינו ל

אינו מתגאה על הגדול,  -מקנא בקטן ולא כלום, ולאידך, הקטן 
להיות כאפרים  -אכן, על כגון אלו נאמר 'בך יברך ישראל' 

 וללא קנאה ה'. הגאוווכמנשה באחדות הגמורה, ללא 
כי כמו  עוד אמרו לבאר את הדמיון של חרב וקשת ל׳תפילה',

ש״חץ״ היוצא מן הקשת יהרוג את מי שפגע בו, אפילו אם הוא 
בא מתוך הקשת הנמצאת בידי חרש שוטה וקטן, מבלי כל 
הפרש והבדל אם הזורק את החץ גדול או קטן הוא, גיבור או 
חלש הוא, כי החץ עצמו יפעל פעולתו, כיוצא בו ממש היא 

לשנות  -ת התפילה, ממי שתבוא בכוחה לפעול פעולות כבירו
הטבע ולבטל הנגזר, להריק שפע ברכה עליונה ברוח ובגשם. יא. 

זצוק׳׳ל  וןמנדלסעוד ביאור שמעתי מהגה׳׳צ רבי מנחם מנדל 
רבה של קוממיות, שפעם שאל אחד מה׳בעלי בתים' את אביו 

ן זצוק׳׳ל )בעת שיעורו לבעה״ב סוצ רבי בנימין מנדלהגה׳׳
בקוממיות(, מדוע 'שיכל את ידיו ׳ ולא החליף ביניהם את מקום 
עמידתם, ענה לו הגר׳׳ב, דזה ברור שהיה וויכוח בין יעקב אבינו 

ליוסף ב'שיטות' בעבודת ה' 
איזה דרך ישרה היא שיבור לו 
 האדם )כמבואר בספרים 
הקדושים(, ולדורות למד 

כאשר יש  אותנו יעקב אבינו

וויכוח בינך לבין רעך, אל תבלבל אותו שיודה וילך כדרכך, אלא 
לעמוד על מעמדו, ושנה והזז את עצמך, על כן  רשיישאהנח לו, 

השאיר את אפרים ומנשה כמו שהעמידם יוסף, ושיכל את ידיו 
 שלו.

כעי׳׳ז אמרו בעלי המוסר, משל לצבי שנכנס ליער עבות ולא 
כי בכל פסיעה נסתבכו קרניו בסבך עלה בידו לעבור בדרכו 

העצים, וניסה בכל כוחו לנתק את הענפים, והנה אך נשתחרר 
מעץ אחד מיד שב להסתבך בקרניו בעץ נוסף, פגע בו עובר 
אורח ואמר לו, טיפש שכמותך, ימיך יכלו ועצי היער לא יכלו, 

קצוץ נא את קרניך ואז תוכל להלך ביער באין פגע  -איעצך 
במקום  -״ב אמרינן למי שמהלך בין הבריות ומפריע. כיו 

ש׳יסתבך' בסבך מידותיהם וטבעיהם של אינשי דעלמא, יקצוץ 
כל חד בדיליה, והכל יבוא על מקומו  -את 'קרניו הבולטות' 

 בשלום.
מסופר על הרה״ק רבי דוד מלעלוב זי״ע, שפעם עשה את דרכו 
בפרוס הפסח אל העיר ליז׳ענסק אל רבו הרה״ק הרבי רבי 
אלימלך זי״ע. בהיותו בלב יער איבד את דרכו ולא ידע אנה יפנה, 
מכיוון שכך נעמד הרר״ד ובכה אל הבורא בדמעות שליש 
שיחלצו מן המיצר, לא עברו כמה רגעים והנה פגש הרר״ד בזקן 

זה  דלהיפראחד, והוא הדריכו והוציאו מסבך היער. כאשר הגיעו 
ך שתזכרם תמיד, נענה הזקן ואמר לו שני דברים אלמד, מזה

א. בבוא הנגר לחבר שני קורות עצים יחדיו, ובאחד . ואלו הם
מהם יש 'בליטה' כלפי חוץ, אזי העצה היעוצה לחורר 'שקיעה' 

במקום לחתוך ולגזום את בליטותיו של הראשון, -בקרש השני 
וכך יתחברו שני העצים והיו לאחד. ובא לרמז לכל אחד באשר 

, ידידיו וחבריו באהבה, אחווההוא שכשברצונו להתחבר עם 
כלומר שיוותר  -שלום ורעות, עצתו שיעשה שקיעה בעצמו 

תחת . משלו לרעהו, וכך יבואו לאחדות השלימה והראויה. ב
אשר תעמוד ותפשפש במעשי רעך, עסוק בדרישה וחקירה 
אחרי מעשי עצמך... מיד אחר הדברים האלה פרח לו האיש, 

 )באר הפרשה( לטוב.ונתברר כי הנה זה אליהו זכור 
 

" גור אריה יהודה כרע רבץ כאריה וכלביא"
 ט( ,מט)

אמת' זי״ע )ויחי חיזוק גדול לנופלים מצינו בדברי הרה״ק ה'שפת 
כשהוא שוכב,  -כי כוחו של יהודה אפי׳ בשעת שפלות א( "תרנ

הרי הוא כארי ולביא, שכן גם האריה עצמו שוכב לפעמים ועדיין 
ייקרא בשם 'אריה', והטעם, כי תמיד הוא מוכן בגבורתו 
למלחמה. וכן הי' במעשה תמר שהודה ולא בוש, ולהורות לכל 

, בכוחו של אריה ריישאיהודי באשר הוא שאף בעת הנפילה 
 יעמוד מנפילתו וישוב למקומו כדאשתקד.

ולא עוד, אלא מבואר בספרים כי הנפילה היא חלק מחלקי 
הבאה לאחריה )אם  ההעליי

 הנופל אינו מתייאש(,
וכמו שאמרו חז״ל )גיטין מג.( 
'אין אדם עומד על דברי 
תורה אלא אם כן נכשל בהם', 

 לעי"נ 
  בנימין בינושבן ר'  פנחסהרה"צ 

 כ"ו בניסן -רוזנבוים זצוק"ל 
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 ליקוטים נפלאים 
 חיפרשת וי

 
והיינו שאדרבה הדרך לעלייתו של אדם תבוא לו רק על ידי 

 .לוייפושייכשל 
והעיקר לחשוב רק על העתיד ולא ישקע במחשבות טורדות 
אודות 'עברו' כי אינו טוב, וכך ביארו צדיקים )עיי' ליקוטים 

'בית אהרן' דף קמג. בשם הרה״ק רא״ש מסטאלין בספה״ק 
בירכם שתדיר כ(  ,)מח" ויברכם ביום ההוא לאמר"זי״ע( בפסוק 

 -יעמידו לפניהם רק אותו היום שהם עומדים בו, ויענהו ליצרם 
אין לנו כל שייכות עם מעשינו של אמש, ולא עם של מחרת, אין 

, בו אנו אותו היום בו אנו נמצאים -לנו אלא 'היום ההוא' 
 מתחילים לעבוד את הקב״ה.

יש שאמרו לרמז בג' פעמים אלו, שלא יאמר אדם אין כוחי 
במתני להתחזק, כבר ניסיתי פעמים רבות ולא עלתה בידי, לזה 

אל תקפוץ מדרגות רבות כאחת )עד המלאכים(, אלא  -אמרינן 
מך אפילו רק במעט( צהלאה 'געב זיך א ריר' )הזז את ע התקדם

כדי הילוך מדרגה אחת, וזה נרמז בג' חיזוקים אלו, כי אפילו רק 
גבי יעקב ששכב על מיטתו חולה כתיב 'ויתחזק ישראל וישב'. 

רבים היושבים בעת קריאת התורה,  -לאחמ׳׳כ ב'חזק חזק' 
ולסוף הקריאה יעמדו לאמירת 'חזק חזק'. וכן ב'הפטרה' 

'וחזקת והיית לאיש...  -בצוואת דוד כשעמד שלמה לפניו 
ללכת'. והיינו שיעלה מדרגה אחת משכיבה לישיבה, ומשם 
לעמידה, ומעמידה להליכה, לזה יקרא 'חיזוק'. וכבר אמרו )אבות 
ב טז( 'לא המלאכה לגמור', מה ה' אלוקינו דורש מעמנו כי אם 
'לזוז ממקומנו', לעלות ולהתקדם במדרגה אחת, וסוף דבר יהא 

 רשה()באר הפ ה' בעזרינו להגיע למקום הראוי.

 

"וירא מנוחה כי טוב ואת הארץ כי נעמה ויט 
 שכמו לסבל ויהי למס עובד" )מט, טו(

ידועה השאלה, שאם ראה שהמנוחה כי טוב וכו' למה אם כן "ויט 
 שכמו לסבול"?

מתרץ הרה"ק הר"ר בונים מפרשיסחא זצ"ל: אם רוצה אדם 
שתהיה לו מנוחה, ירגיל את עצמו לסבול כל דבר הבא עליו, אז 

 יה לו מנוחה תמיד.תה
זה הכוונה וירא מנוחה כי טוב, דווקא לכן הטה את שכמו לסבול 

 כל דבר ולהתאזר במידת הסבלנות שתמיד יהיה במנוחה.

 
      "ואת הארץ כי נעמה ויט שכמו לסבול" 

 )מט, טו(
בספר "טעמא דקרא" להגר"ח קנייבסקי, מביא בשם החזון איש: 

אין כל כך רבותא אם יושב  -זה עני שאינו מכיר בתאוות העולם ה
 ולומד.

עיקר החכמה היא אצל אחד שיודע ומכיר בפיתויי העוה"ז 
ואעפ"כ יושב ולומד. וזה שאמר הכתוב ושבח את יששכר 

אעפ"כ ויט  -שאע"פ שראה מנוחה כי טוב ואת הארץ כי נעמה 
 שכמו לסבול. וזוהי אכן גדולה מיוחדת.

 טו( "ויראו אחי יוסף כי מת אביהם" )נ, 
בזוה״ק איתא שכל המרבה בצדקה ובגמילות חסדים אינו צריך 
לבוא לידי יסורים, כי ע״י ה'גמילות חסד' יתעלה למדרגה כאילו 

 קיבל יסורים כל ימיו.
 ובגמרא 'כל המניח בן כמותו כאילו לא מת' )ב״ב קטז.( 

ה בראותם את רוב טובתו של יוסף, חשבו שיעקב -שבטי ק
רי לא הניח בן כמותו, ענה להם יוסף 'אל אביהם נחשב כ׳מת׳ שה

תיראו אנכי אכלכל אתכם ואת טפכם', מכאן ואילך אפרנסכם 
ואעשה עמכם צדקה וחסד, ובזה ייחשב לי כאילו עברתי ייסורים 

 כל ימי חיי, ושפיר הניח אבינו בן כמותו והוא נחשב בין החיים.
 

 טו(  ,"לו ישטמנו" )נ
אביהם שמא ישטמם יוסף כשחששו אחי יוסף אחר מיתת 

ויחפש לנקום נקמתם, אמרו הלוואי לא ישמנו אלא בלב ואף אם 
ירצה לנקום בנו בפועל, יגמלנו ברעה כמו שאנו עשינו לו, ומכיוון 
שאנו עוללנו לו רעה שיצא ממנה טובה גמורה, שנעשה 'מלך' על 
מצרים, אף הוא אין לו לנקום בנו אלא ברעה אשר תצא ממנה 

 ל הטורים()בע הטובה.
עפי״ז ביאר הגה״ק רבי צבי הירש מוואידיסלוב זי״ע )אביו של 
הרה״ק הרר״ב מפשיסחא זי״ע, 'עשרה למאה' דרוש ו'( דצ״ב, 
מדוע אמר יוסף לאחיו 'אל תיראו כי התחת אלוקים אני, ואתם 

כ(, וכי אלו דברי -חשבתם עלי רעה אלוקים חשבה לטובה' )נ יט
נקום בכם אלא שאין ביכולתי פיוס הם, לומר להם ברצוני ל

'אתם  -עשות כן, מה פיוס יש כאן. עוד צ״ב, מדוע קנטר אותם 
חשבתם עלי רעה'. ויבואר עפ״י ה'בעל הטורים', שכך אמר להם 
יוסף, אין לכם לחשוש מנקמתי שהרי הרעה אשר עשיתם עמדי 

כי אלוקים חשבה לטובה, וא״כ אין לי  -הייתה בפועל טובה 
ברעה אשר תצא מאתה טוב )כי לפי חוקי לנקום בכם אלא 

אין לנקום ברעהו ברעה גדולה ממה שגמלוהו, והרי  -'המשפט' 
'מלך' אנכי, ומלך 'במשפט' יעמיד ארץ, משלי כט ד(, וכי התחת 
אלוקים אני, אין כוח בידי בשר ודם לעשות רעה שתוצאותיה 

  )באר הפרשה( לטובה, רק האלוקים 'בעל היכולת כולם'.
 

יראו... ואתם חשבתם עלי רעה אלוקים "אל ת
 כ(-חשבה לטובה" )נ, יט

שעל האדם להאמין  -כאן למדנו אורחות חיים ונתיבות יושר 
שאין ביד איש בעולם לחרוץ גורלו, ואפילו 'בעל השפעה' הגדול 
ביותר לא יוכל לא להזיקו ולא להועיל לו, ותמיד אינו תלוי אלא 
בידי שמים כמו״ש אלוקים חשבה לטובה. וכלשון קדשו של 
הרה״ק ה'אור לשמים' זי״ע בתפילתו ריבון העולמים ידעתי כי 
הנני בידך לבד כחומר ביד היוצר, ואם גם אתאמץ בעצות 

ני ולתמוך נפשי ותחבולות וכל יושבי תבל יעמדו לימיני להושיע
מבלעדי עוזך ועזרתך אין עצה וישועה, ואם חלילה יחפצו כולם 
להרע אז אתה בחמלתך תשים עיניך עלי ותשקיף עלי השקפה 
לטובה ממעון קדשך, הנה חבלים נפלו לי בנעימים וישועתי באה 

 ועזרתי תגלה.
 com.LikutimNiflaim@gmail: לקבלה במייל )באר הפרשה(
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